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Iza nas je jedna veoma uspje{na i po mnogo ~emu rekordna 
godina.

Ostvareni pro{logodi{nji uspjesi rezultat su predanog rada i 
velikog anga`mana svih zaposlenika Tvornice cementa Kakanj 
gdje smo svi pru`ili i ugradili svoj maksimalni doprinos u ostvar-
ivanju zajedni~kog cilja rade}i u duhu zajedni{tva. 

Na{ zadatak je nadma{iti rezultate iz prethodne godine i biti jo{ 
bolji i uspje{niji iz godine u godinu. Zajedni~ki cilj nam je i dalje 
pobolj{anje poslovanja i finasijskih rezultata u svim segmentima 
uz smanjenje tro{kova i pove}anje efikasnosti proizvodnje.

TCK }e i dalje razvijati, danas ve} na tr`i{tu prepoznatljiv, 
brand  koji je postao simbol kavaliteta. @elja nam je unaprijediti 
va} postoje}u poslovnu saradnju sa na{im kupcima i parteneri-
ma, ali i uspostaviti nove kontakte sa budu}im, stavljaju}i ak-
cenat na dobre poslovne odnose pru`aju}i im  svjetsku kvalitetu 
proizvoda iusluga.

Koristim ovu priliku da se najsrda~nije zahvalim i ~estitam svim uposlenicima na dosada{njem uspjehu u 
poslovanju, uz `elju da se i budu}nosti ponosimo ostvarenim rezultatima novim rekordnim dostignu}ima koji se 
od nas u Tvornici cementa Kakanj kao dio HeidelbergCement Grupe i o~ekuju.

Primjena i izgradnja novih tehnologija, kao i odr`ivi razvoj, odre|uje na{ budu}i uspjeh. Spremni smo na 
stalna ulaganja kako bi smo bili {to bli`i najsavremenijim svjetskim trendovima.

Jedan od osnovnih principa na{e grupacije je da na{ uspjeh gradimo na znanju na{ih ljudi, kao i da na{ uspjeh 
gradimo na uspjehu na{ih kupaca. Nadam se da }emo krajem ove godine slaviti i prodaju jubilarnih, prvih 10 mil-
ijuna tona cementa od osnutka cementare. Taj podatak jasno dokazuje postojanost kvaliteta, kontinuitet, tradiciju 
i povjerenje koje u`iva TC Kakanj, a ujedno nam daje novu energiju, entuzijazam i poticaj za budu}e izazove.

Uz `elju za puno uspjeha u daljnjem `ivotu i radu, lijep i srda~an pozdrav,

 Va{ Branimir Muid`a 

 County Manager BiH                   For better building 
 HeidelbergCement Group

                                                                                    

Uvodna riječ

Cijenjene kolege,       
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Hans Bauer, dosada{nji 
Predsjedavaju}i Upravnog odbora 
HeidelbergCementa oti{ao je u 
penziju 31. januara 2005. godine. 
Zajedni~i dogovoren prijerani  pres-
tanak ugovora, koje je prethodno 
bio planiran za kraj 2007. godine, 
uslijedio je na njegov zahtjev. 

Po zavr{etku studija poslovne ad-
ministracije, Hans Bauer je zapo~eo 
svoju profesionalnu karijeru u Hei-
delbergCementu u tvornici Mainz-
Weisenau 1970. godine. Nako {to 
je dr`ao razli~ite menad`erske po-
zicije u domenu cementa i betona, 
postao je ~lan Upravnog odbora 
1997. godine, te bio na njegovom 
~elu od 2001. godine. Heidel-
bergCement mu se iskreno zah-
valjuje na dosada{njem doprinosu i 
radu. Hans Bauer je preuzeo odgov-
ornost za Grupu u te{kim ekonom-
skim uslovima i uspje{no doveo do 
preokreta u prometu i rezultatima. 

Hans Bauer zahvaljuje svim rad-
nicima na njihovoj dugoro~noj i 
vjernoj saradnji u Grupaciji. Poseb-
no se zahvaljuje svojim kolegama iz 
Upravnog Odbora, a HeidelbergCe-
mentu je po`elio da se i dalje 
uspje{no razvija.  

Nasljednika Hansa Bauera iza-
brao je Nadzorni odobor Heidel-
bergCementa na vanrednoj sjednici 
odr`anoj 22. januara 2005. godine. 
Na poziciju Predsjedavaju}eg Up-
ravnog odbora imenovan je dr. 
Bernd Scheifele, koji je do sada bio 
na poziciji Predsjedavaju}eg Nad-
zornog odbora kompanije. Novu 
du`nost Scheifele obavlja od 1. fe-
brara 2005. godine

Nadzorni odbor izabrao je 
Fritza-Jürgena Heckmanna za 
Scheifeleovog nasljednika na po-
ziciji Predsjedavaju}eg Nadzornog 
odbora.

Novi Predsjedavajući 
Upravnog odbora 

HeidelbergCementa

Hans Bauer otišao u penziju 
31. januara 2005. 

Novi predsjedavajući Bernd Scheifele.

Osnovano 
Vijeće

 uposlenika

U skladu sa Zakonom o 
Vije}u zaposlenika ~lan 15 i ~lan 
17, u Tvornici cementa Kakanj 
27. decembra 2004. godine os-
novano je Vije}e zaposlenika 
te tajnim glasanjem izabrani 
~lanovi Vije}a za period 2005-
2008. godina. Izabrani ~lanovi 
Vije}a uposlenika su: Ivan 
Vrdoljak, Munir Karahod`i}, 
Ahmed Ba{i}, Fadil ^elikovi}, 
Kemal Ibrahimspahi}, Osman 
Ja{arspahi}, Esad Be~i}, Samir 
Kari} i Nusret Obralija. 

Na konstituiraju}oj sjed-
nici koja je odr`ana 9. januara 
2005. godine izabrani su pred-
sjednik i zamjenik predsjednika 
Vije}a zaposlenika. Na mjesto 
predsjednika izabran je Mu-
nir Karahod`i}, a na mjesto 
zamjenika predsjednika Nusret 
Obralija.

Tvornica cementa Kakanj je 
me|u prvim kompanija u Bosni 
i Hercegovini gdje je osnovano 
Vije}e zaposlenika.

Flash info
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UNITE:
Nakon samo dva mjeseca na po-

ziciji predsjedavaju}eg Upravnog 
odbora kompanije HeidelbergCe-
ment AG, planirate promijeniti 
strukturu grupacije. Mo`ete li nam 
to detaljno objasniti?

SCHEIFELE:
Kada sam stupio na poziciju 

predsjedavaju}eg Upravnog odb-
ora po~etkom februara, jasno smo 
komunicirali da }u u inicijalnoj fazi 
odr`avati sastanke i rasprave sa 
{to vi{e menad`era i zaposlenika, 
kako bih detaljno upoznao kom-
paniju. Nakon toga }u razgovarati 
sa svojim kolegama u Upravnom 
odboru o prednostima i slabostima 
postoje}e organizacijske strukture, 
a onda }emo odlu~iti {ta da poduz-
memo. Sada provodimo ono {to 
smo najavili. 

Sa na{eg gledi{ta, organizacija 
Upravnog odbora trenutno nije 
optimalna. Osim toga, u Evropi im-
amo zna~ajna preklapanja kada su 
upitanju centralne i administrativne 
funkcije. Iz tog razloga smo u Up-
ravnom odboru dodijelili odgovor-

nost za Evropu gdinu Kernu. 
@elimo sjedi{te u Malmöu 

preseliti u Heidelberg do polovine 
sljede}e godine. Sjedi{te u Sin-
gapuru, sa gledi{ta uprave, nije 
neophodno. Gdin Gauthier }e u 
budu}nosti upravljati na{im opera-
tivnim jedinicama u Aziji direktno i 
fokusirat }e se na dalji poslovni raz-
voj na tr`i{tima u razvoju. 

Kona~no, sve je ovo radi pos-
tizanja efikasnosti i odnosi se na 

na{e du`nosti vezano za informa-
cije o tr`i{tu kaptala, koje su prijeko 
potrebne za centralizaciju najbit-
nijih funkcija u Strate{kom razvoju 
grupacije, Internoj reviziji grupacije, 
i Korporacijskim finansijama/Treas-
uryiju u Heidelbergu.  

UNITE:
Za{to smatrate da su promjene 

u centralnim funkcijama tako neo-
phodne? Za{to se sa procesom re-
struktuiranja po~elo tako brzo?

SCHEIFELE:
Postoje}a organizacija u Evropi 

ima historijske razloge. Povezana 
je sa velikim akvizicijama CBR-a i 
Scancema. Integracija se provela 
samo djelimi~no. Postoji jasna 
potreba za promjenom, tako|er 
uzimaju}i u obzir da postoje}a or-
ganizacijska struktura ne odgovara 
tr`i{nom okru`enju u Evropi. 

Osim toga, kratak proces 
dono{enja odluka i manja organ-
izacija su preduslovi za budu}i 
ekonomski uspjeh i dalji rast. 

Brzina je za mene glavni princip 
uspjeha. Prednosti i mogu}nosti 
razli~itih tr`i{ta mo`emo iskoris-

Intervju sa Dr. Berndom Scheifeleom
Upravni odbor je najavio planirani razvoj korpora-
tivne i upravne strukture HeidelbergCementa u Hei-

delbergu u utorak i srijedu ove sedmice. Dr. Scheifele 
pojašnjava detalje ovih odluka u intrevjuu datom 

UNITE-u (prim.prev. intranet grupacije).

Intervju
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titi samo ako je kompanija u stanju 
da brzo donese prave odluke i da 
ih brzo implementira. To zahtijeva 
transparentnu i ~vrstu organizaciju. 

UNITE:
Koje ciljeve smatrate da }ete 

posti}i planiranim promjenama?
SCHEIFELE:
Prije svega pretpostavljamo 

da }e HeidelbergCement postati 
zna~ajno br`i i agilniji. To je predus-
lov za dalji razvoj. Zajedni}ka 
nabavka za Evropu u podru~ju 
odgovornosti ~lana Upravnog odo-
bora za Evropu otvori}e zna~ajne 
mogu}nosti, posebno kada se radi 
o gorivima i elektri~noj energiji. 
Pove}ana koncentracija central-
nih funkcija dovest }e do zna~ajne 
u{tede; Ja sam uvjeren u to.

UNITE:
Kako se planirano restruktuiran-

je uklapa sa principom decentrali-
zovane organizacije HeidelbergCe-
menta?

SCHEIFELE:
Rije~ “decentralizovano” je veo-

ma nejasna. Da li decentralizovano 
zna~i da sve tvornice imaju cen-
tralne funkcije sa posljedicom da se 
to tako|er primjenjuje i na dr`avu 
i SBU (regiju)-nivo i na sjedi{te u 
Heidelbergu? Ili decentralizovano 
zna~i da na{e operativne jedinice 
u razli~itim dr`avama vode odgov-
orni poduzetnici koji su – u jasno 
odre|enim granicama – brzo i nebi-
rokratski podr`ani od strane visoko 
kvalifikovanog i efikasnog osoblja? 

Potpuno se sla`em sa ovom 
drugom definicijom decentralizova-

nog. Ne sla`em se sa prvom. Prva 
definicija dovodi do kompleksnosti, 
birokratije, nedostatka transparent-
nosti, nejasne strukture i nejasnih 
odgovornosti. Osim toga, nema 
sinergije.

UNITE:
Kako se planirane promjene uk-

lapaju u korporativnu kulturu Hei-
delbergCementa?

SCHEIFELE:
Svuda sam pri~ao o razvoju kor-

poracijske i upravne strukture. Nije 
upitanju temeljna promjena korpo-
racijske kulture, nego njen razvoj. 
Sljede}e stavke }e biti va`ne: ori-
jentacija prema kupcu, efikasnost 
tro{kova, brzina, implementacija 
i jasna performansa i orijentacija 
prema rezultatima. 

Ukratko, mi, HeidelbergCement, 
`elimo u budu}nosti postati jo{ ja~i, 
br`i i poduzetniji. 

UNITE:
Najavili ste da }ete u proces 

promjena uvesti eksterne konsult-
ante iz kompanije Boston Consult-
ing. Zar to ne mo`emo sami ura-
diti?

SCHEIFELE:
Upravni odobor je ozbiljno 

raspravljao o tome. Do{li smo do 
jasnog ubje|enja da ne mo`emo 
provesti ovakav jedan projekat sa 
svojim resursima u nekom prih-
vatljivom vremenskom okviru. Na{i 
menad`eri su previ{e zauzeti sva-
kodnevnim poslovima. Osim toga, 
jo{ jedan aspekt je uticao na ovu 
odluku: iskusni konsultanti nude 
objektivnu, neutralnu i profesion-

alnu ekspertizu. Profesionalni pris-
tup koji se fokusira na objektivnost 
preduslov je za dalje prihvatanje i 
implementaciju rezultata. 

Kona~no, eksterni konsultanti 
nude mogu}nost da nas usporede 
sa drugim kompanijama iz sli~nih 
industrija kao i iz na{e industrije.

UNITE:
Od po~etka isti~ete efikasnost 

tro{kova. Eksterni konsultanti nisu 
jeftini. Kako se to uklapa?

SCHEIFELE:
Mo`ete biti sigurni da smo sa 

konsultatima pregovarali na ek-
stremno «{vapski» na~in. Limiti-
rali smo vrijeme projekta. Trajat }e 
samo oko 3½ mjeseca. Uz pomo} 
~vrstih pregovora smanjili smo kon-
sultantske naknade na prihvatljiv 
nivo – to podrazumjeva nizak jed-
nocifreni milionski iznos u eurima. 
U isto vrijeme jasno je da dobar i 
profesionalni savjet nije besplatan. 

UNITE:
[ta o~ekujete od konsultanata i 

{ta je zapravo njihov zadatak? 
SCHEIFELE:
Kod odabira konsultantske kom-

panije fokusirali smo se na iskusne 
konsultante. Malo va`nosti pola`em 
na dobro obu~ene i previ{e samou-
vjerene novajlije. Profesionalno kon-
sultovanje ima dosta zajedni~kog 
sa `ivotnim iskustvom i profesion-
alnim iskustvom. Od konsultanata 
o~ekujemo standarde najbolje 
prakse vezano za budu}nost, or-
ganizaciju i klju~ne procese. Osim 
toga, `eljeli bismo definisati, zajed-
no sa konsultantima, budu}e mjere 

Intervju
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za svjetski primjenjljivu perform-
ansu za poslovne segmente ce-
menta, betona i agregata. Kona~no, 
konsultanti tako|er mogu pomo}i 
sa upravljanjem promjenama. Mi 
u HeidelbergCementu s tim imamo 
relativno malo iskustva. 

UNITE:
Mo`ete li nam re}i ne{to o termin 

planu konsultantskog projekta?
SCHEIFELE:
Termin plan je potpuno defin-

isan. Konsultanti po~inju 01. aprila 
2005. godine. U aprilu }e se uz 
usku saradnju sa Upravnim odo-
borom definisati okvir i osnove 
budu}e korporacijske organiza-
cije. Prvi privremeni rezultati bi}e 
dostupni po~etkom maja. U maju i 
junu osnovat }e se radne gurpe za 
odabrane centralne funkcije. Zada-
tak radnih grupa bi}e da definiraju 
budu}u organizaciju i klju~ne pro-
cese odre|enih centralnih funkcija, 
sve uz pomo} iskusnog konsult-
anta. Kona~ni izvje{taj o~ekujemo 
polovinom jula. Implementacija 
rezultata teba da se odvija nakon 
ljetne pauze, u septembru. ^itav 
projekt operativno }e voditi Dr. 
Näger. Dr. Näger }e me stalno in-
formisati o trenutnom statusu. ̂ itav 
Upravni odbor }e primati mjese~ne 
privremene izvje{taje. 

UNITE:
Promjene u mnogim slu~ajevima 

uzrokuju nesigurnost i strah. [ta 
mo`ete poru~iti zaposlenima po 
tom pitanju? 

SCHEIFELE:
Prirodno je da ljudi promjene 

u principu do`ivljavaju kao ne{to 
negativno. Me|utim, u dana{nje vr-
ijeme, ekonomija nam ne daje izbor. 
Tr`i{ta se mijenjaju pa se samim 
tim i kompanija i ljudi koji rade u 
njoj moraju mijenjati. Ne mo`emo 
priu{titi politiku sjedenja i ~ekanja. 
To bi ugrozilo nezavisnost kompan-
ije. Osim toga, mora biti jasno da u  
trenutnom ekonomskom okru`enju 
ne mo`e i ne}e biti garancije za sta-
tus quo. Sve {to mi u Upravnom 
odboru radimo, radimo da bismo 
zaposlenima proces promjena 
olak{ali {to je vi{e mogu}e. Svoj 
menad`ment i zaposlene }emo is-
crpno obavijestiti o konsultantskom 
projektu i razli~itim fazama. Odgov-
orni menad`eri bi}e aktivni dio 
procesa promjena. 

UNITE:
Da li se zaposleni trebaju 

pripremiti na smanjenje osoblja? 
SCHEIFELE:
Nije mogu}e generalizovati. Na 

nekim lokacijama }emo definitivno 
postati tanji. U isto vrijeme, na 
nekim lokacijama }emo se oja~ati. 
Jasno je da `elimo postati tanji i efi-
kasniji. Ne mo`e se isklju~iti opcija 
smanjenja osoblja. O~igledno je da 
}emo tra`iti rje{enja koja uklju~uju 
socijalni aspekt. Jo{ jednom `elim 
ista}i da su ove mjere neophodne, 
pa ~ak i neizbje`ne, kako bi se un-
aprijedila konkurentna snaga na{e 
kompanije i shodno tome njen 
dugoro~ni uspjeh i nezavisnost. 

UNITE:
Kako }e HeidelbergCement iz-

gledati u budu}nosti?

SCHEIFELE:
Kada govorimo o budu}nosti, 

ja sam optimista. Posta}emo 
tanji, efikasniji i br`i. Te`imo da 
postignemo smanjenje tro{kova. 
Kada to postignemo, tako|er }emo 
zna~ajno pove}ati svoju profitabil-
nost. To je preduslov za dalje ciljne 
akvizicije na tr`i{tima u razvoju. 
Ukratko, pobolj{a}emo svoj zamah 
i snagu implementacije, posebno 
po pitanju razvoja. 

UNITE:
Posljednje pitanje. Dr. Näger i Vi 

imate li~ne asistente. Ovo je novina 
u HeidelbergCementu. Koja je uloga 
Va{eg asistenta? 

SCHEIFELE:
U pro{losti sam imao dobro 

iskustvo sa asistentima. Energi~ni, 
motivisani i visoko kvalifikovani 
ljudi mogu uraditi dosta pripremnih 
radova za sastanke Upravnog odo-
bora i Nadzornog odbora, i mogu 
pomo}i u svakodnevnim poslovi-
ma pripremanja sastanaka i pu-
tovanja. U isto vrijeme, oni donose 
nove ideje. To vodi ka pobolj{anju 
kvalitete i ubrzavanja odlu~ivanja u 
kompaniji. Jasno je da }e moj asist-
ent, Dr. Kalweit, pro}i kroz inten-
zivan uvodni program na po~etku 
svog rada. Mora}e da nau~i detalje 
na{eg poslovanja u tvornicama. On 
}e tako|er u budu}e obavljati re-
dovne «menad`ment u praksi-pos-
jete» tvornicama. Nama ne trebaju 
neprakti~ni teoreti~ari.

Heidelberg, 23. mart 2005.

Intervju



7

Dana 27. januara 2005. 
godine u Tvornici cementa 
Kakanj odr`an je prvi kon-
trolni audit me|unarodnih 
ISO sistemâ 9001 za kvalitet i 
14001 za okoli{. Prema ocjeni 
certifikacijskog organa, pred-
stavnikâ kompanije TÜV, au-
dit je bio vi{e nego uspje{an

“Uspje{no proveden prvi 
kontrolni audit je priznanje 
svim zaposlenim u Tvornici 
cementa Kakanj, te dokaz 
da smo na pravom putu po 
pitanju izgradnje, razvoja i 
daljeg unapre|enja sistema kval-
itete i za{tite okoli{a,” rekao je 
Hilmo Bjelopoljak, direktor Tvor-
nice cementa Kakanj. Tvornica 
cementa Kakanj je u decembru 
2003. godine uspostavila i certifici-
rala sistem upravljanja kvalitetom i 
okoli{em po zahtjevima norme ISO 
9001 i ISO 14001, kao dio cjelokup-
nog sistema upravljanja kvalitetom. 
“U tom smislu Tvornica cementa 
Kakanj ide dalje sa ve} definisanim 
smjernicama za narednu godinu, 
jer jednom izgra|eni ISO sistemi, 
moraju se stalno nadogra|ivati i 
unapre|ivati, te najmanje jednom 
godi{nje interno i eksterno kon-

trolisati.” rekao je Almir Bajtarevi}, 
Menad`er za kvalitet.

ISO procedure su uspostavljene 
za sve operacije koje direktno uti~u 
na okolinu, uklju~uju}i i preven-
ciju rizika. “Proces implementacije 
standarda omogu}io je zaposleni-
ma da postanu svjesni svoje uloge 
u smanjenju uticaja na okolinu,” ka-
zala je Senada Avdispahi}, referent 
za za{titu okoline. “Da bi to postigli, 
organizovali smo niz obuka kako 
bi omogu}ili da ljudi unutar i oko 
kompanije budu upoznati sa sist-
emom.” 
Smanjenje negativnog dru{tvenog 
uticaja proizvodnih aktivnosti najbit-
nije je za Tvornicu cementa Kakanj. 

“Kao stanovnici Kaknja, gdje je 
najve}a koncentracija indus-
trije u Bosni i Hercegovini, na 
cementaru gledamo kao sas-
tavni dio na{eg svakodnevnog 
`ivota,” kazala je Zahida Begi}, 
direktor Centra za ekologiju i 
kulturu Kakanj. 

Prema rije~ima Zahide 
Begi}, ~ija je ku}a smje{tena 
nepunih 50 metera od tvor-
nice, najvidljivija pobolj{anja 
su u smanjenju pra{ine. 
“Znamo da se dugoro~ni re-
zultati ne posti`u preko no}i, 

i da neke promjene nisu vidljive 
na prvi pogled. ISO 14001 je osig-
uranje lokalnom stanovni{tvu da 
}e Tvornica cementa Kakanj voditi 
vi{e brige o svojim najbli`im sus-
jedima,” zaklju~ila je Begi}.

A ovo je tek po~etak. “Certifikac-
ija nije kraj, nego po~etna ta~ka. U 
tom smislu mi se nadamo boljim 
rezultatima, stalnom razvoju u 
budu}nosti, {to je i na{ kona~ni cilj, 
a u isto vrijeme i filozofija ISO stand-
arda,” istakao je Almir Bajtarevi}, 
Menad`er za kvalitet.

Zaštita okoliša i kvalitet 
zagarantovani i 2005. godine

Proveden prvi ISO kontrolni audit 
u Tvornici cementa Kakanj

Događaji
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Promocija betona je jedna od 
glavnih aktivnosti Tvornice cemen-
ta Kakanj i njene k}erke kompanije 
TBG BH u 2005. godini. S obzirom 
da u Bosni i Hercegovini ne pos-
toji asocijacija proizvo|a~a betona, 
Tvornica cementa Kakanj je ove 
godine poduzela pionirski korak 
organizacije radne konferencije o 
betonu i standardima proizvodnje 
betona. Ovo je prvi put da se u Bos-
ni i Hercegovini organizuje doga|aj 
te vrste, i nadamo se da }e postati 
tradicionalno okupljanje stru~njaka 
u proizvodnji betona i njegovih sas-
tojaka. Manifestacija “Dani betona 
2005” odvijala se dva dana, 10. i 11. 
februara 2005 . u kongresnoj dvora-
ni hotela “Holiday Inn” u Sarajevu.

“Izlaga~i na konferenciji dolaze 
iz cijelog regiona, uklju~uju}i i 
stru~njake HeidelbergCementa iz 
Poljske i Ma|araske,” istakao je 
Branimir Muid`a, Country Man-
ager HeidelbergCementa za Bosnu 
i Hercegovinu. “Teme izlaganja 
su raznovrsne, a izme|u ostalog 
uklju~uju i prezentacije o izgradnji 
betonskih saobra}ajnica, evropskim 
normama za proizvodnju cementa 

i betona, hemijskim dodacima za 
beton, kontrolu kvaliteta, te mnoge 
druge interesatne teme,” dodao je 
Muid`a.

Prvi dan manifestacije, 10. febru-
ara u 19:00 sati, otvorena je izlo`ba 
fotografija pod nazivom “Impre-
sivna zdanja”. Zbirka fotografija 

je djelo Veronike [andove, koja 
je dugogodi{nji fotograf regional-
nog ureda HeidelbergCemetna za 
Centralnu Evropu - Istok. Veronika 
[andová je talentirani fotograf ~iji 
rad je objavljen u mnogobrojnim 
publikacijama i bio predstavljen 
na nekoliko samostalnih izlo`bi 

Savjetovanje o betonu 
Uspješan rad konferencije “Dani betona 

2005” u organizaciji Tvornice
cementa Kakanj i TBG BH

Doga|aji
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u Heidelbergu (Njema~ka), Brnu 
(Republika ^e{ka) i Beremendu 
(Ma|arska).

Drugi dan, 11. februara, odr`ana 
je radna konferencija kojom je 
predsjedavao dr. Ahmet Imamovi} 
sa Gra|evinskog instituta Tuzla. 
Zna~aj konferencije svojim pris-
ustvom uveli~ali su predstavnici 
mnogobrojnih gra|evinskih kom-
panija iz Bosne i Hercegovine, kao 
i susjednih zemalja.

Na pres konferenciji odr`anoj 
11. februara, prije samog osvrta na 
manifestaciju “Dani betona 2005”, 
Hilmo Bjelopoljak, direktor Tvor-
nice cementa Kakanj je istakao re-
kordne rezultate postignute u 2004. 
godini, uklju~uju}i i rekord u proiz-
vodnji klinkera, cementa i prodaji 
cementa. ”Rezultati u 2004. godini 
su historijski. Oborili smo sve reko-
rde od postanka cementare. Ovi re-
zultati dokazuju da je rad Tvornice 
cementa Kakanj efikasan, da su 
na{a postrojenja u izvrsnom stanju, 

i da su na{i zaposleni 
sposobni da pru`e vr-
hunsku uslugu na{im 
kupcima,” istakao je 
Bjelopoljak.

Sa ̀ eljom da dopri-
nese integraciji Bosne 
i Hercegovine u svjet-
ske tokove, Tvornica 
cementa Kakanj je or-
ganizovala prvu radnu 
konferenciju o proiz-
vodnim procesima i 
standardima u proiz-
vodnji betona, pod 
nazivom “Dani betona 

2005”. “Motiv Tvornice cementa 
Kakanj je bio taj da ljude koji upotre-
bljavaju cement u svom radu okupi 
na jednom mjestu i da razmjenom 
iskustava doprinesemo efikasnoj 
i inovatinoj primjeni proizvoda,” 
rekao je Bjelopoljak.
Predsjedavaju}i  radnog  predsjedni{tva 
konferencije, dr. Ahmet Imamovi} 
sa Gra|evinskog instituta Tuzla is-
takao je zna~aj ovog doga|aja za 
kompletnu gra|evinsku industriju u 
Bosni i Hercegovini, uz nadu da }e u 
budu}nosti biti vi{e ovakvih skupo-
va. “Sve teme dana{nje konferen-
cije odnose se na evropske norme 
u industriji gra|evinski materijala, 
i nadam se da }e dana{nja konfer-
encija otvoriti vrata uvo|enju ovih 
standarda u na{oj dr`avi,” rekao je 
dr. Imamovi}. Tako|er je istakao da 
je zbornik radova dana{nje konfer-
encije vrijedno {tivo koje studen-
tima iz bran{e mo`e poslu`iti u nji-
hovom dodatnom usavr{avanju.

Događaji
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Stara indijanska poslovica ka`e: 
“Zemlju ne naslje|ujemo od preda-
ka nego je posu|ujemo od na{e 
djece.” Prije nekih 27 godina zemlja 
za kamenolom Greben posu|ena je 
od kakanjskih gra|ana i do{lo je vri-
jeme da se ona vrati njihovoj djeci 
i prirodi. 

Kamenolom Greben kao i Tvor-
nica cementa Kakanj u pro{losti su 
bili sastavni dio kompanije Hidro-
gradnja. Dok se cementara odvo-
jila od Hidrogradnje u 1991. godini, 
Hidrogradnja je zadr`ala kameno-
lom Greben i nastavila da dostavlja 
sirovinu Tvornici cementa Kakanj.

Me|utim, izuzimanje materijala 
sa Grebena bli`i se kraju. “Greben 
nas je dobro slu`io, ali ve} nared-
nih godina mi po~injemo koristiti 
materijal iz svog kamenoloma Rib-

nica,” ka`e Hilmo Bjelopoljak, di-
rektor Tvornice cementa Kakanj. 

Zavr{etak eksploatacije ne po-
drazumijeva zavr{etak aktivnosti 
na ovom kamenolomu. Odr`iva 
eksploatacija, dugoro~na strate-
gija HeidelbergCement grupac-
ije, klju~ni je element u pris-
tupu Tvornice cementa Kakanj 
za{titi okoline. Osim toga, prema 
va`e}im zakonima, Tvornica ce-
menta Kakanj je obavezna izd-

vajati finansijska sredstva za svaki 
kubni metar iskopanog materijala. 
“Hidrogradnja i Tvornica cementa 
Kakanj su zajedno pristupile rekul-
tivaciji,” kazao je Branimir Muid`a, 
Country Manager Hei-
delbergCementa za 
Bosnu i Hercegovinu, 
te je dodao da }e 
Tvornica cementa 
Kakanj pokriti 20 ods-
to ukupnih tro{kva 
rekultivacije. Rekulti-
vacija je ve} po~ela, 
mnogo prije nego 
{to }e se kameno-
lom zatvoriti. Prva ek-
sperimentala parcela 
ura|ena je 2002. go-
dine. “Radi se o cen-

tralnom dijelu kamenoloma, a 
ogledna parcela pokriva povr{inu 
od 22,000 m2,” kazala je Jasmina 
Had`i}, geolog Tvornice cementa 
Kakanj. Glavni cilj ogledne parcele 
bio je da se rije{i problem odvoda 
povr{inskih voda, {to je podrazu-
mijevalo konstrukciju otvorenih 
kanala i instaliranje odvodnih kole-
ktora i cijevi. “Sva povr{inska voda 
slijevat }e se do jedne filter brane 
koja dalje vodi do lokalnog potoka,” 
obja{njava Had`i}. “Na ovaj na~in 
smo podru~je napravili stabilnim i 
za{ti}enim od poplava.” 

Nakon uspje{no provedene prve 
faze, projekat je pro{iren tako da 

Rekultivacija kamenoloma Greben
Prvo urađena ogledna parcela na površini od 22.000 m2. 
Trenutno se provodi prošireni projekat na površini od 11,5 

hektara. Jedinstven primjer u Bosni i Hercegovini

Doga|aji
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Proslava 26.-og rođendana
Dan Tvornice obilježen tradicionalno 
uz podjelu novčanih nagrada, jubi-

larnih i novogodišnjih poklona.

pokriva sve ostale elemente tehni~e 
i bilo{ke rekultivacije, uklju~uju}i 
leveliranje podru~ja, za {to }e se 
koristiti jalovina nakupljena tokom 
vi{egodi{nje eksploatacije. Pro{ireni 
projekat uklju~uje podru~je od 11,5 
hektara na kojem je eksploatacija 
zavr{ena. “Zna~ajn dio projekta je 
ve} zavr{en,” obja{njava Harun 
^atovi}, upravnik kamenoloma. 
“Trenutno smo u procesu leveliran-
ja podru~ja. Plan predvi|a da }e do 
prolje}a 2005. godine sloj humusa 
biti spreman ua bilo{ku rekultivaci-
ju koja uklju~ike svu vegetaciju koja 
je prirodna za ovo podru~je.”

Ovo je jedinstven primjer u 
Bosni i Hercegovini da se sa rekul-
tivacijom kamenoloma po~inje 
i prije nego {to je zavr{ena ek-
sploatacija. Jo{ jednom Tvornica 
cementa Kakanj pokazuje da se ne 
boji napraviti pionirske korake u 
ovoj zemlji. “Rekultivacija je inves-
ticija u budu}nost, i sigurni smo 
da }e ovo poslati pozitivnu poruku 
stanovnicima koji `ive u podru~ju 
Ribnice, odakle }emo dobiti prve 
tone sirovine u 2005. godini,” kazao 
je Bjelopoljak. 

Tvornica cementa Kakanj je 15. 
decembra 2004. godine proslavila 
26 godina postojanja. Tom prilikom 
organizovana je tradicionalna pri-
godna sve~anost za radnike, pen-
zionere i porodice preminulih rad-
nika. 

Sve~anost je po~ela u 09:00 sati 
u prostorijama Tvornice cementa 
Kakanj gdje su se okupili penzioneri 
i porodice umrlih i preminulih rad-
nika. Sve~anost je otvorio direk-
tor tvornice, Hilmo Bjelopoljak, 
osvr}u}i se kratko na historijat 
tvornice, njene po~etke i dana{nje 
uspjehe. Bjelopljak se zahvalio 
svima koji su u proteklim godina-
ma dali svoj doprinos ovom kole-
ktivu i time doprinijeli da Tvornica 
cementa Kakanj izraste u vode}u 
kompaniju na ovim prostorima. 

Svim penzionerima i porodicama 
preminulih radnika ovom prilikom 
dodijeljene su nov~ane nagrade u 
iznosu od 300 KM, kao i prigodni 
novogodi{nji pokloni. Dru`enje je 
nastavljeno uz sve~anu zakusku.

Ove godine su svi zaposleni 
u Tvornici cementa Kakanj do-
bili novogodi{nje poklone, a s 
obzirom da je 2004. godina bila 
veoma uspje{na godina, svi su 
dobili i nov~ane nagrade u iznosu 

od 300 KM. Posebno su nagra|eni 
radnici koji su napunili 25 godina 
rada, a kojih je ove godine bilo 27. 
Njima su uru~ene posebne zahval-
nice i jubilarni pokloni, a sve~anost 
dodjele poklona odvijala se uz pri-
godan ru~ak organizovan u hotel-
skom restoranu u Kaknju.

Događaji
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Info Silos: 
Poslovna 2004. godina je 

zaklju~ena. Navikli smo da Tvornica 
cementa Kakanj posluje sa veoma 
dobrim rezultatima. Kakva je ova 
godina bila za TCK?

Hilmo Bjelopoljak:
Poslovni rezultati u 2004. godini 

su hostorijski, kako po proizvod-
nji klinkera tako i po proizvodnji i 
prodaji cementa. Plan proizvodnje 
klinkera od 441.000 tona je ispun-
jen, ~ime smo oborili rekord proiz-
vodnje klinkera iz 2003. u iznosu od 
422.000 tona.

Proizvodnja i prodaja cementa 
je tako|er rekordna ove godine. 
Preba~ena je «magi~na» brojka od 
600.000 tona prodatog cementa. 
Dosada{nji rekord je bio 586.000 
tona iz 2002. godine. Ovdje treba 
napomenuti da je projektni ka-
pacitet Tvornice cementa Kakanj 
500.000 tona. 

Posebno bih istakao da smo 
ove godine prodali i 46.000 tona 
klinkera Fabrici cementa Lukavac 
{to se posebno cijenu u cementnoj 
industriji.

Kada govorimo o finansijskim 
rezultatima, s obzirom na rekordne 
rezultate u proizvodnji i prodaji 

o~ekujemo i adekvatne finansijske 
rezultate.

IS:
Prema posljednjim podacima 

upoznati smo da investicije u TCK 
od ulaska strate{kog partnera Hei-
delbergCementa do danas iznose 
preko 55 miliona KM. Prethodnih 
godina se mnogo govorilo i pis-
alo o novom sistemu otpra{ivanja, 
pobolj{anju kapaciteta, automatiza-
ciji. Koje su to klju~ne investicije 

provedene 2004. godine?
Hilmo Bjelopoljak:
Prije svega zaklju~en je projekat 

uvo|enja uglja kao tehnolo{kog 
goriva. Zatim, zapo~eta je trenutno 
najve}a investicija, a to je otvaranje 
novog kamenoloma. Ova inves-
ticija je raspore|ena na nekoliko 
godina i njena vrijednost je oko 
20 miliona KM. Kada govorimo o 
ovom projektu, moram ista}i da 
smo postigli obostrano koristan 
dogovor sa Rudnikom mrkog uglja 
Kakanj u vezi zajedni~kog nastupa 
u regionu rijeke Ribnice i izgradnje 
svih budu}ih hidrotehni~kih objeka-
ta, ~ime }e se rije{iti svi problemi u 
odvijanju privrednog poslovanja, 
kao i rada i `ivota u mjesnim zajed-
nicama u okru`enju.

IS:
Nakon svih rekorda oborenih 

ove godine, {ta TCK planira za 
sljede}u 2005. godinu?

Hilmo Bjelopoljak:
Planovi su ve}i, pa je tako 

planirana proizvodnja klinkera 
455.000 tona, a cementa 630.000 
tona. Tako|er planiramo prodati i 
desetak hiljada tona klinkera. [to se 
ti~e investiranja u narednoj godini 
nastavi}emo sa ulaganjima u real-
izaciju projekta novog kamenoloma, 

Godina ovjenčana rekordima
Rekordni rezultati u svim sferama proizvodnje i prodaje. 

Planovi za 2005. ambiciozni.

Intervju s povodom
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te u 2005. godini o~ekujemo prve 
tone sirovine sa lokaliteta Ribnice.

Planovi tako|er uklju~uju i in-
vestiranje u izgradnju novog silosa 
klinkera kapaciteta 60.000 tona. Ova 
investicija je vrijedna oko 6 miliona 
KM. Realizacijom ove investicije 
klinker se vi{e ne bi odlagao na van-
jskoj deponiji ~ime bi se eliminisao 
posljednji izvor pra{ine. Tu je i dosta 
manjih projekata kao {to je automa-
tizacija odre|enih postrojenja.

IS:
I ove godine je obilje`en Dan tvor-

nice 15. decembar. Da li se i po ~emu 
razlikuje od prethodnih godina?

Hilmo Bjelopoljak:
Dan tvornice je obilje`en dosto-

jno kao i svake prethodne godine, 
u skladu sa prilikama i rezultatima. 
Svim zaposlenicima, penzionerima 
i porodicama poginulih i preminulih 
radnika podijeljene su nov~ane na-
grade, organizovan sve~ani ru~ak, 
podijeljeni prigodni pokloni. Pored 
toga ove godine 27 radnika slavilo je 
25 godina rada, te su im uru~ene za-
hvalnice i tradicionalni poklon sat. 

IS:
Kako cementara u~estvuje u pro-

jektima op}ine i lokalnih zajednica?
Hilmo Bjelopoljak:
Cementara je i ove kao i prethod-

nih godina adekvatno u~estvovala 
u realizaciji svih infrastrukturnih 
projekata u op}ini Kakanj. Cemen-
tara svake godine odgovara na 
sve najve}e potrebe lokalnih za-
jednica, pa je i 2004. godine dodi-
jelila nov~anu pomo} ve}ini mjes-
nih zajednica u okru`enju. Istu 

takvu podr{ku pru`ili smo i mnogim 
udru`enjima gra|ana sa podru~ja 
op}ine Kakanj.

I u 2004. godini nastavljeno je 
sa sponzorisanjem sporta i kul-
ture. I dalje smo jedini sponzori 
odbojka{kog kluba Kakanj i fud-
balskog kluba Mladost, ali tako|er 
u~estvujemo i u finansiranju drugih 
sportskih aktivnosti i klubova.

IS:
Rezerve sirovine na kame-

nolomu Greben se smanjuju. Kakav 
je plan rekultivacije i ko }e sprovesti 
rekultivaciju?

Hilmo Bjelopoljak:
Ovom prilikom bih napomenuo 

da smo bili inicijator izrade glavnog 
projekta za rekultivaciju Grebena, 
{to je jedinstven primjer da je takav 
jedan projekat ura|en za kameno-
lom koji je jo{ u funkciji. Projekat 
zajedni~ki financiraju Hidrogradnja i 
TCK iz sredstava koja TCK izdvaja za 
rekultivaciju, {to je 0,20 KM po toni 
iskopane sirovine. Projekat je ve} 
zapo~et na dijelovima kamenoloma 
koji se ne}e vi{e koristiti. Ono {to je 
tako|er ve} ura|eno je tzv. ogledna 
parcela, a ura|en je temeljni dio 
projekta regulacija podzemnih i 
povr{inskih voda.

IS:
U pro{losti je bilo dosta pritu`bi 

na rad cementare. Kako je to danas?
Hilmo Bjelopoljak:
Evo navr{ava se godina dana od 

kada smo vlasnici dva veoma bitna 
me|unarodna certifikata. To su ISO 
9001 za upravljanje kvalitetom i ISO 
14001 za upravljanje za{tiom okoli{a. 

Mislim da je ovaj drugi posebno 
bitan za sve na{e kom{ije. To zna~i 
da zadovoljavamo me|unarodne 
standarde za{tite okoli{a. Me|utim, 
mi i dalje nastavljamo sa ulaganjima 
i izgradnjom oba sistema. Relaizaci-
jom projekta izgradnje novog silosa 
klinkera i projekta smanjenja buke 
u pogonima nadamo se da }emo u 
cijelosti elimisati uzroke zbog kojih 
imamo reakcije gra|ana u bli`em 
okru`enju.

IS:
Prema ugovoru potpisanom sa 

Agencijom za privatizaciju Heidel-
bergCement je du`an ispunjavati 
odre|ene obaveze. Da li se te obaveze 
redovno i planski ispunjavaju?

Hilmo Bjelopoljak:
U skladu sa Ugovorom izme|u 

Agencije za privatizaciju i ve}inskog 
vlasnika, HeidelbergCement re-
dovno podnosi godi{nje detaljne 
izvje{taje o realizaciji preuzetih 
obaveza. Zna~ajno je ista}i da su 
svi izvje{taji do sada prihva}eni 
od Agencije bez ikakvih zamjerki 
{to zna~i da su sve investicijske 
obaveze do sada ispunjene, a to 
uklju~uje i socijalni paket za sve 
zaposlene u TCK i k}erkama kom-
panijama. U posljednjem periodu 
aktuelno je dalje podmla|ivanje 
stru~nog kadra. U prethodne ~etiri 
godine primljeno je mislim 35 
mladih visokostru~nih ljudi, {to je 
izuzetno va`no za sada{nji i budu}i 
rad cementare. Tako|er isti~em 
da su za sve radnike obezbje|eni 
adekvatni kursevi usavr{avanja en-
gleskog jezika, rada na ra~unarima, 

Intervju s povodom
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kao i stru~ne obuke.
IS:
Posljednje pitanje. Po~etkom 

ove godine bilo je dosta govora o 
izdvajanju dva odjeljenja zajedno sa 
zaposlenima. Radi se o ambulanti i 
restoranu. [ta je ura|eno po tom 
pitanju?

Hilmo Bjelopoljak:
Prije svega bih napomenuo da 

opstanak ova dva odjela nije upi-
tan jer su prijeko potrebni Tvornici 
cementa Kakanj. Sve novonastale 
promjene se rade kako bi se Tvor-
nica cementa Kakanj uklopila u 
principe organizovanja i poslovan-
ja HeidelbergCement grupacije. 
Kada govorimo o odjeljenju DIS-
a, mogu da ka`em da je odr`an 
sastanak predstavnika sindikata i 
Vije}a zaposlenika sa Upravom i 
predsjednikom Nadzornog odbora, 
gdinom Miklosem Oberritterom, i 
na tom sastanku odre|ene su dalje 
smjernice koje podrazumijevaju 
pronala`enje najbolje opcije za za-
poslene i TCK, a sve to kroz dalja 
poja{njenja i razgovore.

Kada je upitanju ambulanta, sve 
je ura|eno kako bi se ispo{tovala 
zakonska regulativa, a odvajanje 
ambulante i njeno pripajanje Domu 
zdravlja Kakanj bila je jedina za-
konska opcija. Iako je ambulanta 
od 15. marta ove godine u sastavu 
JU Dom zdravlja Kakanj, usluge za 
na{e zaposlene su ostale na istom 
nivou. Ja bih ovom prilikom zahval-
io osoblju ambulante na njihovom 
razumijevanju i veoma pozitivnom 
prihvatanju novonastale situacije.

Intervju s povodom

Pod uticajem dnevnog svjetla 
organske molekule se razdvajaju 
na karbon dioksid i vodu uz pomo} 
katalizatora, kao {to je titanijum di-
oksid, kao {to je u slu~aju procesa 
sagorijevanja. Stoga ovdje govo-
rimo o hladnom sagorijevanju. Ka-
talizator je supstanca koja inicira 
ili ubrzava hemijske reakcije. Ne 
konzumira se prilikom same reak-
cije.

1972. godine, japanski nau~nici 
Akira Fujishima i Ken’ichi Honda 
primijetili su da je titanijum dioksid 
razgradio vodu u prisustvu UV radi-
jacije. Od tada, pametni nau~nici ko-
riste fotokatalisti~ki efekt za razli~ite 
primjene kao {to je pro~i{}avanje 
otpadne vode, ~i{}enje plo~ica i 
stakla. Postoje tako|er i pokrovi 
za puteve koji uni{tavaju smog, 
tepisi i zavjese koji pro~i{}avaju 
zrak, otira~i za ku}ne ljubimce koji 
uni{tavaju neprijatne mirise, i papir 
koji ubija polutante.

Samo-~iste}i materijali su 
posebno popularni na Dalekom is-
toku, posebno u sanitarnoj indus-
triji. Jedna ~etvrtina svih novih to-
aletnih {koljki prodatih na Tajvanu 
premazano je sa samo-~iste}im 
slojem titanijum dioksida.

Izvor: the Group magazin, 4/De-
cember 2004, tekst napisao: Wolf-
ram Maier, prevod: Emina Dedi}

Dolaze lo{a vremena za indus-
triju deterd`enta i ~i{}enja tekstila. 
Istra`iva~i sa Hong Kong univer-
ziteta su nedavno prezentirali prvu 
ko{ulju koja se sama ~isti. U ~emu 
je trik? Oprali su ko{ulju u otopini 
titanijum dioksida koji se zadr`ava 
u vlaknima pamuka i bukvalno 
razgra|uje dosadnu prljav{tinu i 
ru`ne mirise u zraku. Nau~nici su 
koristili specijalni nanokristalinski 
oblik titanijum dioksida sa fotoka-
talizatorskim osobinama. “U prin-
cipu, sve to radi kao automobilski 
katalizator; samo treba malo svjet-
la,” obja{njava Wolfram Maier, pod-
predsjednik kompanije R&D wall 
and ceiling maxit Grupacije.

Sa svojim me|unarodnim timom 
– Michael Holzer, Jadwiga Palicka, 
Jan Lind, Andreas Roemer, Philippe 
Coquard, Sukru Denizci i Tho-
mas Hoer – Maier je uspio tako|er 
upotrijebiti ovaj fotokatalizatorski 
efekt za gra|evinske materijale. 
Maxit airfrech je rezultat njihovih 
dvogodi{njih istra`ivanja.

TiOCEM projektom, koji je 

maxit airfresh uni{tava polut-
ante i lo{e mirise

Inteligentni malter
Zaposleni maxit Grupe napravili 

su malter sa izuzetnim osobinama. 
Uz pomo} svjetlosti, maxit airfresh 
razgra|uje organske molekule na 

karbon dioksid i vodu, ~ime se 
pobolj{ava kvalitet zraka u zat-

vorenom prostoru. Interes za ovaj 
proizvod je ogroman.

Inovacije

Fotokataliza 
uzrokuje

aplikacijski bum
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ka i/ili nedostatkom ventilacije, su u 
porastu. Doktori to nazivaju sindro-
mom bolesne zgrade. “Po{to danas 
ljudi provode oko 80 posto svog 
vremena u zatvorenom prostoru 
maxit airfresh je idealan proizvod,” 
ka`e Maier.

Maxit airfresh je dostupan kao 
dekorativni malter u razli~itim gran-
ulacijama i strukturama. Za sada se 
prodaje samo u Njema~koj, a pro-
daja po Evropi planirana je u bliskoj 
budu}nosti.

Izvor: the Group magazin, 4/De-
cember 2004, tekst napisao: Wolf-
ram Maier, prevod: Emina Dedi} 

pro{le godine osvojio drugu na-
gradu na Natje~aju HeidelbergCe-
menta za tehni~ke inovacije, 
istra`ene su mogu}nosti kori{tenja 
ovog efekta u gra|evinskim materi-
jalima baziranim na cementu. Ovaj 
projekt trenutno se provodi pod 
pokroviteljstvom HTC-a (Gerd Bolte 
i Wolfgang Dienemann), uz u~e{}e 
kompanija CEM-BENE i Cementa. 
Cilj je razviti nove fotokatalizatorske 
proizvode za vanjsku upotebu.

Razaranje polutanata u 
roku od par sati

maxit airfresh je malter baziran 
na gipsu koji brzo i kompletno uk-
lanja polutante i neprijatne mirise, 
kao {to su duvanski mirisi. Ovo je 
prvi na svijetu mineralni malter za 
upotrebu u zatvorenim prostori-
ma koji pro~i{}ava zrak. Prilikom 
un{tavanja polutanata sâm maxit 
airfresh se ne razgra|uje. Klju~na 
supstanca, titanijum dioksid, je ap-
solutno netoksi~an, i tako|er se ko-
risti kao bijeli pigment u losionima 
za sun~anje i kozmetici. Zadivljuju}e 
je kako brzo i temeljito radi ova sup-
stanca. U roku od par sati, razdvaja 
hemikalije kao {to su formaldehid, 
acetaldehid i butanol na karbon di-
oksid i vodu, ka`e Maier. Mjerili smo 
pove}anje koncentracije karbon di-
oksida i time eksplicitno dokazali 
fotokatalizatorsku konverziju.” Efek-
tivnost razgradnje zavisi od koli~ine 
svjetlosti. Vi{e svjetla ubrzava ras-
padanje.

Lo{ kvalitet zraka u zat-
vorenom prostoru

U maju ove godine maxit airfresh 
je predstavljen javnosti na “Asbau 
und Fassade” gra|evinskom sajmu 
u Friedrichshafenu, Njema~ka. “In-

teres na gra|evinskom sajmu i u 
razgovoru sa kupcima bio je ogro-
man,” ka`e Maier. “Mnogi kupci su 
nam rekli da maxit airfresh zna~ajno 
pobolj{ava kvalitet zraka.” Maier 
tako|er predvi|a upotebu ovog 
proizvoda u kuhinjama, hotelskim 
sobama, konferencijskim salama, 
restoranima, i svim prostorijama u 
kojima se pu{i. Mjerenja su poka-
zala da je zrak u zatvorenom pros-
toru obi~no mnogo vi{e zaga|en 
od zraka vani, posebno u kance-
larijama. Simptomi alergije, kao {to 
su suzne o~i, kihanje i glavobolje, 
uzrokovane lo{im odr`avanjem zra-

Inovacije

Na svojoj sjednici odr`anoj 
30. marta 2005. godine Uprava 
Tvornice cementa Kakanj doni-
jela odluku da se dnevno izda-
vanje za topli obrok pove}a sa 
dosada{njih 6,00 na 7,00 KM. 
Odluka stupa na snagu 1. aprila 
2005. godine.

Povećanje izdvajanja
za topli obrok




